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Koncepce e-zdravotnictví 
slibuje kvalitu i úspory

Plošné zavádění elektro-
nických služeb do veřej-
ného zdravotnictví čeká 
již jen na podpis ministra, 
naráží ale na nedůvěru 
lékařů. str. 2

Věřitelé OKD se budou 
o svých 10 miliard soudit
Hlavní věřitelé OKD sdruže-
ní v Ad hoc Group se budou 
u soudu domáhat, aby se 
pohledávky jejích členů 
opět vrátily do insolvenč-
ního řízení, odkud je insol-
venční správce vyřadil. str. 5

Bank of England se bojí 
dopadů brexitu
Britská centrální banka po 
více než sedmi letech sníži-
la klíčovou úrokovou sazbu 
z 0,5 na historicky nejniž-
ších 0,25 procenta. Banka 
zároveň rozšiřuje program 
nákupu dluhopisů. str. 6

Tesla neplní plány

Čistá ztráta amerického 
výrobce elektromobilů Tesla 
Motors se ve druhém čtvrt-
letí prohloubila na 293 mi-
lionů dolarů, což je hluboko 
za očekáváním. str. 7

Krátce
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Zápolení v Riu 
začíná
na olympiádu jede  
nejméně českých  
sportovců v historii  
samostatné republiky.

olympijské hRy 2016

str. 10–11

sázkové firmy 
opět čekají hody
na rio Češi prosázejí 
stovky milionů,  
fotbal a hokej  
ale nepřekonají.

události
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DaniEl nováK:

Člověk je pořád jak v Jiříkově 
vidění, když v tramvaji běží 
klimatizace i wifina.

twitter.com/e15news Za 900 milionů korun z fondů Evropské unie by se mohlo do roku 2022 v Česku 
postavit až 1300 dobíjecích stanic pro elektromobily. Národní plán čisté mobility 
předpokládá, že do roku 2020 budou dobíjecí stanice ve všech krajských městech 
a podél dálnic. O pět let později by měla mít dobíjecí infrastrukturu také města 
nad 10 tisíc obyvatel. Pokud tento plán vyjde, dá se očekávat, že se skokově zvýší 
počet elektromobilů v provozu. Dnes je jich přes osm set. byZnys / str. 4

900 milionů 
elektromobilům
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Poletí Babiš do kosmu?
Ambici naštvat úplně všechny politiky má nový 
sitcom České televize Kosmo, který bude uveden 
na podzim. „Je odpovědí pro ty, kdo si myslí, že 
se bojíme natočit politickou satiru,“ řekl vedoucí 
projektu Jan Maxa. Autoři zatím neprozradili, 
nakolik se chtějí obouvat například do premiéra 
Sobotky nebo šéfa ANO Babiše. Jisté je jen to, že 
celý národ má sledovat triumfální přistání kos-
monautů v cílové destinaci. V případě, že televize 
vystřelí do vesmíru majitele Agrofertu, máme se 
na co těšit. Tedy alespoň na obrazovkách.
 
Na ministerstvu obrany bude asi nějaký čas 
trochu svinčík. Firma, která se starala o čistotu 
vnitřních prostor armádních objektů v Praze 
a okolí, skončila v insolvenci. Rezort ale ujišťuje, 
že než bude uzavřena smlouva s novými uklíze-
či, zaskočí státní Vojenské lesy a statky. Pořádek 
musí být.
 
Letité problémy kolem odkupu vepřína v Le-
tech u Písku budou možná vyřešeny. Podle vlád-
ních představitelů, kteří se zúčastnili pietního 
aktu na místě bývalého romského koncentrač-
ního tábora, se blíží dohoda s majitelem areálu. 
Už by bylo opravdu záhodno, aby vlajkové téma 
někdejšího ministra informatiky Vladimíra 
Mlynáře skončilo happy endem.
 
Začaly růst houby. „Téměř všude se něco najde,“ 
uvedl Jaroslav Landa z České mykologické společ-
nosti. No vida, a pak že je málo dobrých zpráv.

n Plošné zavádění elek-
tronických služeb do 
veřejného zdravotnictví 
čeká již jen na podpis 
ministra, naráží ale na 
nedůvěru lékařů. 

Adéla Čabanová

Stát chce podporovat léčbu na 
dálku a vytvořit portál, kde se 
budou moci pacienti objednat 
k lékaři on-line. Ministerstvo 
zdravotnictví dokončuje obsáh-
lou Národní strategii elektronic-
kého zdravotnictví do roku 2020. 
Materiál o 136 stránkách je po 
letech příprav v připomínkovém 
řízení těsně před schválením.

Změny mají přijít prakticky 
hned. „První projekty jsou již 
připravovány do podoby projek-
tových záměrů s cílem bezpro-
střední realizace po schválení 
strategie,“ uvádí mluvčí minis-
terstva zdravotnictví Ladislav 
Šticha. Očekávané náklady 
známy nejsou.

Elektronizace má přinést kva-
litnější a dostupnější péči a také 
větší efektivitu. „Elektronizace 
zdravotnictví přináší významné 
finanční úspory ve spotřebě 
léčiv, snižuje duplicitu vyšetře-
ní, napomáhá zkracovat délku 
pobytu pacientů v nemocnicích 
a snižuje frekvenci návštěv 
v ambulancích,“ píše se v národ-
ní strategii.

Ačkoli úředníci návrhy během 
příprav konzultovali s 25 dotče-
nými organizacemi a sdružení-

mi, naráží materiál na nedůvěru 
lékařů. Koalice soukromých 
lékařů jej zcela odmítla. Napl-
nění strategie by podle jejího 
usnesení naopak snížilo kvalitu 
českého zdravotnictví a peníze 
by od péče o pacienty přesměro-
valo do IT technologií. „Nemáme 
nic proti elektronizaci, pokud je 
smysluplná,“ zdůrazňuje mluvčí 
koalice a šéf České stomatolo-
gické komory Pavel Chrz.

„Něco ze strategie jsou 
nerealistické sny, něco šílené 
myšlenky, něco dobré nápady,“ 
říká Zorjan Jojko ze Sdružení 
ambulantních specialistů. 

Vedení České lékařské komory 
se bude strategií zabývat na 
svém zářijovém zasedání. Její 
prezident Milan Kubek má 
pochybnosti přinejmenším 
o některých částech dokumentu. 

„Když se objeví slovo elektronic-
ké, bývá velký rozdíl mezi sny 
a realitou. Zatím vždy lékařům 
v souvislosti s elektronizací 
roste administrativa,“ uvádí Ku-
bek. Lékařská komora již dříve 
odmítla povinné elektronické 
recepty.

Podle Vladimíra Přikryla, šéfa 
softwarové společnosti Compu-
Group Medical, je nová koncepce 
lepší než ty předchozí, protože 
nemíní rušit již fungující služby. 
„Na každou takovou aktivitu 
se koukáme s mírným optimis-
mem,“ říká Přikryl. 

Od roku 2009 je to již pátá 
koncepce českého e-zdravotnic-
tví, žádná z předchozích nebyla 
převedena do praxe. V evropském 
srovnání tak české zdravotnictví 
z hlediska dostupnosti elektro-
nických služeb propadá.

lékařům se nelíbí 
koncepce e-zdravotnictví

Protagonisté dne

Jan sadil

šéf HypoTEČní banky

Nárendra módí

prEmiér indiE

Elon musk

řEdiTEl TEsla moTors

Hypoteční trh láme rekordy, 
v pololetí stoupl o šestnáct 
procent. Hypoteční banky se těší 
z rostoucího byznysu.

str. 5

Indie se rozhodla změnit svůj 
daňový systém, jehož základ leží 
již ve starověku. Reforma má 
povzbudit indickou ekonomiku.

str. 6

Tesla nevyrábí elektromobily tak, 
jak si naplánovala. Firma se potýká 
s výrobními problémy a její ztráty 
se dále prohlubují.

str. 7

Národní zdravotnický informační portál umožní na internetu vyhledat lékaře. •	
Lékaři na portálu budou moci nabídnout on-line konzultace a objednávkový 
kalendář. Budou se zde objevovat odborné studie a informace o zdraví. 
Přes portál by se měl pacient dostat také k informacím zdravotní pojišťovny 
o tom, co stojí jeho léčba.

Zdravotní dokumentaci má být jednodušší vést bezpapírově a její •	
části sdílet. Pacienti by mohli udílet souhlasy s nahlížením do vlastní 
dokumentace, a případně získat přístup k záznamům svých blízkých.

Elektronický recept má přinést více výhod než dosud, zejména přístup •	
pacienta k záznamu o lécích, které užíval. Po pilotním ověření se mají léky 
začít předepisovat výhradně elektronicky. Vzniknout má i elektronická 
žádanka na vyšetření a elektronická neschopenka.

Telemedicínské služby mají získat podporu. Týká se to videokonzultací •	
s lékařem, aplikací pro léčbu na dálku, vzdálenou kontrolu údajů 
z kardiostimulátorů, elektronických tlakoměrů nebo glukometrů. 

Národní strategie 
elektronického zdravotnictví

Zápisník  
Pavla Otta

Nové tEchNologiE vE zdravotNictví. Pokroky v medicíně se netýkají jen léčebných prostředků či do 
nedávno nemyslitelných operací. Moderní aplikace například umožňují sledovat pacienty z pohodlí domova.
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n Kromě Roberta 
Šlachty dosud požá-
dalo o uvolnění ze 
služby jen pět policis-
tů. Až na dva ná-
městky většina z jeho 
klíčových spolupra-
covníků zůstala.

Pavel Otto

Do začátku týdne, kdy začala 
fungovat Národní centrá-
la proti organizovanému 
zločinu, se rozloučila s policií 
pětice příslušníků dnes už 
bývalého protimafiánského 
útvaru. Jeho šéf Robert Šlach-
ta odešel před měsícem. Další 
tři žádosti o odchod do civilu 
jsou podle ministra vnitra 
Milana Chovance (ČSSD) 
avizované.

Mezi vedoucími pracov-
níky nové centrály, pod niž 
se sloučily protimafiánský 
a protikorupční útvar, jsou 
Šlachtovi někdejší klíčoví lidé 
– šéfové odborů zrušeného 
ÚOOZ Marek Foglar, Petr Vo-
pršal a Jiří Dreksler. Pro ně ani 
jejich kolegy se podle ředitele 
centrály Michala Mazánka nic 
nemění. Funkce si rovnoměr-
ně rozdělili členové obou dříve 
soupeřících jednotek.

„Nenaplnily se prognózy, 
že budou následovat masivní 
odchody,“ uvedl Chovanec 
v narážce na hnutí ANO, které 
policejní reorganizaci ostře 
kritizuje. Odmítl také tvrzení 
Šlachty, že by policisty v no-
vém útvaru udrželo zvýšení 
platů v průměru o pět tisíc 
korun měsíčně. „Nevěřím 
tomu, že by se policisté dali 
takzvaně koupit,“ řekl minis-

tr. Zvyšování platů čeká i další 
policejní složky, například 
protidrogovou centrálu, útvar 
zvláštních činností nebo 
kriminalistický ústav.

„Od reorganizace si slibuji 
vytvoření finanční policie, 
která začne pracovat od led-
na, a užší vazby při vyšetřo-
vání daňových deliktů mezi 
ministerstvy vnitra a financí. 
V horizontu roku by měla 
vzniknout také společná ana-
lytika všech oddělení centrály 
bojujících s mafiemi, teroris-
mem, počítačovou kriminali-
tou a ekonomickými delikty. 
Větší efektivitu si slibuji 
hlavně v potírání terorismu, 
cizojazyčného organizované-
ho zločinu a kyberkriminali-
ty,“ uvedl Chovanec. 

Rozhovor s ministrem Chovan-
cem najdete v pondělním vydání.

z protimafiánského útvaru 
odešlo minimum policistů
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Pražský hrad zůstal i loni 
v čele žebříčku nejnavštěvo-
vanějších cílů státní agentury 
CzechTourism. Celkem do 
areálu zavítalo 1,9 milionu 
návštěvníků, což je o sto tisíc 
více než předloni. 

Na druhém místě skončila 
lanovka na Petřín (1,5 mi-
lionu), která rok předtím 
v první desítce nebyla, stáli-
cí je naopak na třetím místě 

pražská zoologická zahrada 
(1,3 milionu). Z regionů se do 
první desítky dostala Dolní 
oblast Vítkovice, plzeňské 
pivovary a zlínská zoo. 
„Čtyři turistické cíle z první 
desítky jsou reprezentan-
ty technických památek 
a potvrzují tak jejich silnou 
pozici v cestovním ruchu,“ 
uvedla ředitelka agentury 
Monika Palatková. 

Obecně si v krajích vedou 
nejlépe historické památky 
a zoologické zahrady. V již-
ních Čechách zvítězil zámek 
Český Krumlov, na východě 
vede královédvorské safari. 
Zoologické zahrady zvítězily 
i ve Zlínském a v Olomouc-
kém kraji a na Vysočině. 
Jinde skončily druhé či třetí, 
například Chomutov na 
Ústecku. /čtk/

turisty láká Pražský hrad, 
dobře si vedou i zoo

ČR je ve vyspělosti 
eGovernmentu padesátá

Na padesátém místě na světě 
skončilo Česko v hodnocení 
vyspělosti eGovernmentu, 
tedy elektronizace státní 
správy. Proti předchozímu 
srovnání z předminulého 
roku si polepšilo o tři místa. 

GE bude v Česku shánět 
tisíce odborníků 
Plánovaná stavba závo-
du pro vývoj, testování 
a výrobu turbovrtulových 
motorů společnosti General 
Electric by měla výraz-
ně posílit sektor letectví 
a kosmických technologií. 
V Česku pak budou potřeba 
stovky až tisíce vysokoškol-
sky vzdělaných odborníků, 
řekl děkan Fakulty strojní 
ČVUT v Praze Michael 
Valášek. Fakulta se chystá 
s americkým průmyslovým 
konglomerátem spolupra-
covat.

Vláda kývla na ochranu 
whistleblowerů 

V šesti zákonech, hlavně 
v zákoníku práce či služeb-
ním zákoně, chce ministr 
Jiří Dienstbier zakotvit 
jednoznačnější ochranu 
pro oznamovatele korup-
ce. Navrhovaná novela, 
která již byla rozeslána do 
připomínkového řízení, by 
měla začít platit od roku 
2018.

Kemp ukáže  
developerské projekty
V Praze vznikne nové 
pracoviště s názvem Kemp, 
kde se bude odborná i laická 
veřejnost moci seznámit 
s aktuálními developer-
skými projekty ve městě. 
Vybudování Kempu vyjde 
na 21 milionů korun. Nové 
pracoviště bude umístěno 
v prostorách městského In-
stitutu plánování a rozvoje 
v Emauzích. /čtk/

Krátce

Jaroslav Bukovský

První zasedání bankovní 
rady ČNB pod taktovkou no-
vého guvernéra nepřineslo 
zásadní změny v politice.
Opatrnější postoj ke sla-
bé koruně a stále živoucí 
šance na levnější zahraniční 
dovolené už od příštího léta, 
jinak ale vše při starém. Tak 
ekonomové hodnotí první 
zasedání bankovní 
rady ČNB v re-
žii guverné-
ra Jiřího 
Rusnoka. 
Banka 
potvr-
dila své 
odhodlá-
ní uvolnit 
korunu 
z mantinelů 
devizových in-
tervencí v polovině 
příštího roku.
„Opatrnost, hlavně žádné 
ukvapené závěry a kroky,“ 
hodnotí Rusnokovu premi-
éru v čele centrální banky 
ekonomka Raiffeisenbank 
Helena Horská. „Nové ve-

dení ČNB s dalším oddalo-
váním ukončení kurzového 
závazku vyčkává,“ dodává 
ekonom ING Jakub Seidler 
s tím, že při původním slo-
žení by rada pravděpodob-
ně slabou korunu bránila 
o pololetí déle. 
Ve hře nicméně podle 
Rusnoka zůstává i další 
oslabení koruny, takový 
krok by ale ČNB zvažovala 

jen v případě chronicky 
slábnoucích sázek 

na inflaci, odráže-
jících se zejména 

v pomalejším 
růstu tuzem-
ských mezd. 
Stejně tak podle 
banky není pro-

zatím pravdě-
podobné zave-

dení záporných 
úrokových sazeb. 

„ČNB jede ve stejných 
kolejích a pravděpodobně 
po nich pojede minimálně 
do února příštího roku, kdy 
dojde k výměně na dalších 
dvou postech v bankovní 
radě,“ dodává David Marek 
z Deloitte.

rusnok zatím drží  
v ČNB singerův směr

skokaN roku. Lanovku na Petřín mají turisté rádi stále více. V loňském roce skončila podle ná-
vštěvnosti na druhém místě hned za Pražským hradem. O rok dříve se nedostala ani do první desítky.
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ČNB zhoršila  
výhled růstu HDP  

pro příští rok ze 3,4 na 

tři
procenta.
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n ČEZ a Pražská ener-
getika čekají, až minis-
terstvo dopravy otevře 
dotační program na 
výstavbu dobíjecích 
stanic pro elektromo- 
bily. Do roku 2022 
by v něm mělo být 
900 milionů korun.

Daniel Novák, Jan Stuchlík

Na ministerstvu dopravy se 
s pomocí evropských dotací 
připravuje zásadní injekce 
pro výstavbu dobíjecích 
stanic pro elektromobily. 
Program na vybudování až 
pěti stovek rychlodobíječek 
a osmi set běžných stanic 
do konce roku 2022 ale ještě 
musí odsouhlasit Evropská 
komise. 

O peníze z Operačního 
programu Doprava se bude 
ucházet polostátní ČEZ. 
O jejich využití uvažuje také 
Pražská energetika, která za-
tím provozuje 38 dobíjecích 

stanic a letos otevře další 
zhruba desítku. S patnácti 
dobíjecími místy třetí hráč 
E.ON se nyní soustředí na 
vyčerpání více než dvou 
milionů eur, které dostal 
z evropského programu CEF 
spolu se Západosloven-
skou energetikou 
na vybudování 
29 rychlodobí-
jecích stanic 
podél hlav-
ních doprav-
ních tahů.

„Na podpo-
ru dobíjecích 
stanic by mělo 
být určeno při-
bližně 900 mi- 
lionů,“ uvádí mluvčí 
ministerstva dopravy Tomáš 
Neřold. Proti roku 2013 se 
má kapacita nabíjecích sta-
nic zdesetinásobit na 
16 tisíc kilowattů v roce 
2023. Národní plán čisté 
mobility předpokládá, že do 
roku 2020 budou dobíjecí 
stanice ve všech krajských 
městech a podél dálnic. 
O pět let později by měly mít 

dobíjecí infrastrukturu také 
města nad 10 tisíc obyvatel.

Konzultanti pracující 
v energetické branži pod-
poru vítají. „Dotace jsou 
v tomto ohledu správným 
řešením. Díky nim bude 

moci vzniknout dobí-
jecí infrastruktura, 

která na sebe 
bude vázat 

poptávku a dá 
se očekávat, 
že se skokově 
zvýší počet 
elektromobilů 

v provozu,“ 
tvrdí David 

Pirner, řídící 
partner poraden-

ské společnosti Grant 
Thornton. Zatím je jich 
v Česku registrováno přes 
osm set. V roce 2030 by jich 
mělo být podle národního 
plánu čtvrt milionu.

Brusel nyní posuzuje 
přijatelnost programu z hle-
diska pravidel pro veřejnou 
podporu. Proces takzvané 
notifikace by měl být hotový 
do konce letošního roku. 

„Díky dotacím bychom své 
ambice ve výstavbě stanic 
pro elektromobily výrazně 
navýšili,“ říká Tomáš Chme-
lík, který má ve skupině 
elektromobilitu na starosti. 
ČEZ připouští, že vzhledem 
k vyhlášení výzev progra-
mu nejdříve příští rok bude 
času na samotnou výstavbu 
stanic málo. Dostavěno má 
být do konce roku 2022. 
Polostátní energetický kolos 
se přitom již při budování 
svých více než sedmdesáti 
stanic přesvědčil, že projekt 

nepostupuje tak rychle, jak 
bylo původně naplánováno. 
Protahuje se uzavírání dlou-
hodobých smluv s majiteli 
pozemků, stavební úřady si 
navíc s novou technologií 
často nevědí rady.

Navíc není před notifikací 
jisté, zda příjemci dota-
cí nebudou muset znovu 
vypsat tendry na dodavatele 
dobíjecích zařízení. To by celý 
projekt dále zdrželo. ČEZ už 
jednou veřejnou soutěž na do-
davatele vypsat musel. Letos 
na jaře ji vyhrál koncern ABB. 

síť dobíječek pro elektromobily
se postaví za evropské peníze

Vedle téměř jedné miliardy korun na výstavbu dobíjecích stanic 
pro elektromobily, která přiteče z Evropské unie přes ministerstvo 
dopravy, se skupina ČEZ uchází o další dotaci přímo v Bruselu. 
Z programu Connecting Europe Facility má podle informací deníku 
E15 na dosah dotaci za desítky milionů korun. Stačit by to mělo 
na nižší desítky rychlodobíjecích stanic podél hlavních silničních 
tahů. Podporu ve výši 2,2 milionu eur už ze stejného programu 
v roce 2014 pro Česko a Slovensko získaly také společnosti E.ON 
a Západoslovenská energetika. Postaví za ně 29 rychlodobíjecích 
stanic u dálnic.

ČEz sahá 
po dotaci z bruselu

Národní 
plán čisté mobility 

předpokládá, že do roku

2020
budou dobíjecí stanice 

ve všech krajských 
městech a podél 

dálnic.

jEdna 
z prvních. 
Společnost E.ON 
dostala spolu se 
Západoslovenskou 
energetikou z ev-
ropského programu 
CEF více než dva 
miliony eur, aby vy-
budovala 29 rych-
lodobíjecích stanic 
podél hlavních 
dopravních tahů. 
Jednu z prvních 
postavil E.ON na 
brněnském letišti 
už v roce 2011.
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n Letní olympijské 
hry jsou i přes ekono-
mické potíže pořada-
telů a vzdálené časové 
pásmo v centru po-
zornosti sázejících.

Dušan Kütner

Přes tři čtvrtě miliardy 
korun prosázejí lidé kvůli 
dnes začínajícím letním 
olympijským hrám v dale-
kém Rio de Janeiru. Očeká-
vají to sázkové kanceláře. 
Oproti předchozím a velmi 
pozitivně vnímaným hrám 
v Londýně – které se konaly 
jen s hodinovým předstihem 
oproti středoevropskému 
času – je to až trojnásobek. 
Na fotbalové mistrovství 
Evropy nebo hokejový svě-
tový šampionát to ale stále 
nestačí. I když se akce v Riu, 
kde je proti střední Evropě 
o pět hodin méně, účastní 
přes deset tisíc sportovců. 
Na vyšším zájmu má zásadní 
podíl možnost sázet přes 
stále se zrychlující internet.

„Očekáváme, že přijmeme 
sázky minimálně ve stejné 
výši jako na Zimních olym-
pijských hrách v Soči v roce 
2014, což bylo 350 milionů 
korun. Tehdy to byl rekord 
mezi olympiádami,“ uvedl 
mluvčí tuzemské sázkové 
jedničky Tipsportu Michal 
Peterka. Na hry v Londýně 
před čtyřmi lety pak lidé 

vsadili tři sta milionů. „Uvi-
díme, jak výši náběrů ovlivní 
časový posun, pro Evropany 
ne úplně ideální pro sledo-
vání některých přenosů, 
nebo neúčast některých top 
sportovců,“ dodal.

Podle středoevropské 
sázkové jedničky a tuzemské 
dvojky Fortuny budou sázky 
na sportovní klání v Riu téměř 

na rio Češi prosázejí stovky milionů, 
fotbal a hokej ale nepřekonají 

Kurzy sázkových kanceláří na úspěchy na OH

Tipsport Fortuna Synot Tip

Česko získá

pět medailí a méně 3,65 3,51 3,8

osm a méně 1,75 1,7 1,8

jedenáct a méně* 1,2 1,17 1,17

dvanáct a více 4 3,9 4,2

Nejvíce medailí celkem získá

USA 1,1 1,12 1,1

Čína 6 5,55 5

Velká Británie 50 85 50

Německo 70 85 100

Rusko 80 80 –

jiná země – 85 –

* 11 medailí získala ČR před čtyřmi lety v Londýně Pramen sázkové kanceláře

LOM Praha vydělal 
nejvíc ve své historii

Přísun zakázek od české 
armády i zahraničních 
vojenských složek dotáhl 
LOM Praha k nejlepšímu 
hospodářskému výsledku 
moderní historie. Státní 
podnik zabývající se opra-
vami letecké techniky loni 
vydělal téměř 42 milionů 
korun. více E15.cz

Škodu Kodiaq půjde 
objednat už v září
První vozy Škoda Kodiaq 
se dostanou k zákazníkům 
v únoru 2017. Objednávat 
je bude možné již po záři-
jovém autosalonu v Paříži, 
kde automobilka vůz uvede 
ve světové výstavní premié- 
ře. „V roce 2017 plánujeme 
prodat na českém trhu tři 
až čtyři tisíce těchto vozů,“ 
uvedl šéf prodejní orga-
nizace Škody v ČR Luboš 
Vlček. /bru,čtk/

Krátce

hypoteční 
trh stoupl 
o 16 procent 
na rekord

Tuzemské banky poskytly 
lidem v prvním pololetí 
letošního roku rekordních 
54 tisíc hypoték za celkem 
102 miliard korun. Ve stej-
ném období loni poskytly 
50 tisíc hypoték za 88 mi- 
liard korun. Vyplývá to 
z údajů ministerstva pro 
místní rozvoj. Český hypo-
teční trh vykázal v červnu 
nový rekord, když v jedi-
ném měsíci byly uzavřeny 
hypoteční úvěry za 
23,8 miliardy korun. To 
je nejvíce za 21 let, kdy se 
v Česku hypoteční úvěry 
poskytují, a o pětinu více 
než v loňském rekordním 
červnu. První pololetí roku 
už objemem hypoték pře-
konalo celý rok 2006 a do-
sáhlo dvojnásobku roku 
2004. K růstu hypotečního 
trhu přispívá pokračující 
pokles sazeb. Průměrná 
úroková sazba hypoték se 
v červnu podle Fincentra 
Hypoindexu dále propadla 
na dosavadní minimum 
1,87 procenta. /čtk/

brněnská prádelenská společnost Chrištof se letos chystá 
investovat do svého růstu rekordní sumu své historie (firmu 
založil ve Vyškově v roce 1908 praděd současného majitele). 
Jen do prádla, jež zapůjčuje zákazníkům a stará se o něj, to 
bude 70 milionů korun. Další investice půjdou do obnovy stro-
jů a do stavby administrativní budovy v areálu v Komárově. 

ChrištOF Nabírá DECh
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Skupina investičních fondů 
sdružených v seskupení Ad 
hoc Group se bude u soudu 
domáhat, aby se pohledávky 
jejích členů opět vrátily do 
insolvenčního řízení. Fondy 
jsou hlavními věřiteli insol-
ventní OKD, jejich pohledáv-
ky za více než 10 miliard ko-
run, které přihlásila banka 
Citibank, však insolvenční 
správce Lee Louda odmítl 
uznat s tím, že existence 
desetimiliardového dluhu, 
za který OKD ručí, nebyla 
prokázána. Ručení proto 
nemohlo vzniknout. OKD 
prý také za ručení nezískalo 
adekvátní protiplnění.

Věřitelé se proti této ar-
gumentaci ohradili. Tvrzení 
OKD, že firma nezískala 
žádné protiplnění z finanč-

ních transakcí s NWR, není 
prý pravdivé. Původní ručení 
500 milionů eur, které OKD 
schválilo v roce 2010 a za něž 
každoročně obdrželo miliony 
eur, nebylo před vyhlášením 
úpadku zpochybněno. Na- 
opak OKD přijímalo od ma-
teřské NWR, tvrdí věřitelé.

Až dosud podle nich neby-
la zpochybněna ani úprava 
ručení v rámci kapitálové 
restrukturalizace celé sku-
piny v roce 2014. Během ní 
věřitelé odpustili část dluhu, 
ručení OKD bylo sníženo 
na 335 milionů eur a OKD 
získalo navíc několik desítek 
milionů eur nového kapitálu. 
Bez těchto peněz by se OKD 
ocitlo v kritické existenční 
situaci již před dvěma lety. 
/stu/ více E15.cz

věřitelé Okd 
se budou o svých 
10 miliard soudit 

trojnásobné. Na hry v Londý-
ně totiž lidé u Fortuny vsadili 
130 milionů, nyní by to mohlo 
být stejně jako u Tipsportu 
kolem 350 milionů. Na fotba- 
lové Euro ale vsadili 655 mi- 
lionů korun, na hokejový svě- 
tový šampionát pak 420 milio- 
nů. „Hry v Londýně ale budou 
překonány. Čtyři roky je v kur-
zovém sázení dlouhá doba, 
celé odvětví se vyvíjí velmi 
rychle, v otázce nabídky i ser-
visu,“ uvedl mluvčí Fortuny 
Petr Šrain.

Také podle společnosti 
Chance se letní olympiáda 
zařadí až na třetí místo 
letošních sportovních sáz-
kařských událostí za fotbal 
a hokej. Ve srovnání s minu-
lými olympiádami ale rovněž  
čekají nárůst. „Před čtyřmi 
roky si u nás lidé vsadili za 
60 milionů korun. Už dnes 
evidujeme sázky přes šest 
milionů, a to letní hry ještě 
ani nezačaly,“ uvedla mluvčí 
Chance Markéta Světlíková.   
 téma str. 10

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/hlavni-veritele-okd-se-budou-o-svych-deset-miliard-soudit-1312732
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n Klíčová úroková saz-
ba padla na historické 
minimum, banka záro-
veň rozšiřuje program 
nákupu dluhopisů. 

Jaroslav Bukovský

Britská centrální banka po 
více než sedmi letech pohnula 
klíčovou úrokovou sazbou. 

Tváří v tvář hrozbě zpoma-
lení ekonomiky po odhlaso-
vání brexitu snížila Bank of 
England základní úrok  
z 0,5 na historicky nejnižších 
0,25 procenta. 

Naposledy sáhli britští 
bankéři k obdobnému kroku 
v březnu roku 2009, kdy ve 
světě vrcholila finanční krize. 
Pokud by pokles sazeb nepři-
nesl žádoucí efekty, je banka 
připravena do konce roku 
srazit úroky na nulu.

Vedle nižších úroků cent-
rální banka rozhodla rozšířit 
program kvantitativního 
uvolňování, do konce roku 
nakoupí vládní dluhopisy za 
60 miliard liber, firemní bondy 
za 10 miliard a banky budou 
moci čerpat o 100 miliard liber 
více dodatečných půjček.

 „Šlo o nutnost zareago-
vat na skepsi po výsledcích 
britského referenda. Spíše než 

samotné snížení úrokových 
sazeb by britské ekonomice 
mohlo pomoci oslabení kurzu 
libry, které ostatně po rozhod-
nutí centrální banky násle-
dovalo,“ říká hlavní ekonom 
Deloitte David Marek.

Finanční trhy tak rozsáhlý 
zásah centrálních bankéřů 
nečekaly, libra proti dolaru bě-
hem několika minut oslabila 
o 1,2 procenta a výnosy dluho-
pisů propadly, střízlivěji rea-
govaly akcie, londýnská burza 
přibrala jen pár desetinek 
procenta. „Bank of England se 
postarala o zásadní překvape-

ní, která srazila libru dolů. Jak 
ale ukazuje příklad japonské 
centrální banky, politika slabé 
měny se ve světě, kde každá 
větší centrální banka usiluje 
o slabší měnu, těžko provádí,“ 
říká hlavní ekonomka Raiffei-
senbank Helena Horská.

Britská centrální banka 
zároveň seškrtala růstový 
výhled ekonomiky. Svůj odhad 
banka snížila na  
0,8 procenta z původních  
2,3 procenta. 

To představuje nejrozsáh-
lejší zhoršení odhadu od roku 
1992, kdy banka začala své 

prognózy zveřejňovat, upo-
zornila britská BBC. Výhled 
pro letošní rok naopak nechali 
bankéři beze změn.

Experti jsou v otázce dopa-
du brexitu ještě skeptičtější, 
britská ekonomika prý šlápne 
na brzdu ještě silněji. „I přes 
uvolnění měnové politiky 
očekáváme, že růst britské 
ekonomiky zpomalí a v příš-
tím roce, kdy budou dopady 
brexitu výraznější, ekono-
mika stoupne pouze o půl 
procenta,“ soudí ekonom 
Moody’s Analytics Tomáš 
Holinka. 

Bank of england se děsí 
brexitu, snížila sazby

Wal-Mart chce koupit internetový obchod Jet.com 

Americký maloobchodní gigant Wal-Mart Stores chce expan-
dovat na internet, koupí proto jednoho z konkurentů společ-
nosti Amazon, společnost Jet.com. Podle jednoho ze zdrojů by 
hodnota firmy Jet.com mohla činit až tři miliardy dolarů. 

Polsko jedná o prodeji aerolinek do rukou Číny
Polská vláda jedná o prodeji s potenciálními investory z Číny 
o prodeji podílu ve státní letecké společnosti LOT. LOT patří 
mezi nejstarší aerolinky na světě. V posledních letech se 
však potýká s problémy kvůli ostré konkurenci ze strany 
nízkonákladových přepravců a větších rivalů. 

EPH získá německé aktivity Vattenfallu později 
Prodej německých dolů a elektráren švédské společnosti 
Vattenfall do rukou českého Energetického a průmyslového 
holdingu (EPH) nabírá zpoždění. Podle Vattenfallu se 
transakce zřejmě uskuteční až na podzim, i když firma 
očekávala, že bude transakce provedena koncem srpna. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,509

Čína 1 3,654

Dánsko 1 3,634

EMU 1 27,030

Chorvatsko 1 3,613

Japonsko 100 23,993

Kanada 1 18,596

Maďarsko 100 8,687

Norsko 1 2,872

Polsko 1 6,295

Rusko 100 36,641

Švédsko 1 2,842

Švýcarsko 1 24,950

Turecko 1 8,029

USA 1 24,273

Velká Británie 1 31,952

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 4. 8. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 57,50 0,88

ČEZ 458,90 0,17

Erste Bank 630,00 2,44

Fortuna 90,35 -0,06

Kofola 430,00 0,00

KB 870,10 -3,32

Moneta 72,30 -0,28

O2 CR 228,80 0,35

Pegas 798,80 -0,04

Philip Mor. ČR 13 225,00 0,49

TMR 645,00 0,00

Unipetrol 173,00 0,00

VIG 460,00 -0,73

Celkový objem (v tisících korun) 1 075 932,76

Akcie na pražské burze 4. 8. 2016 

ve středu dění. Rozhodnutí britské centrální banky sledoval celý svět, neboť ke snížení úrokových 
sazeb došlo poprvé od roku 2009.
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indie 
povzbuzuje
investory 
reformou daní

Nový indický daňový 
systém, který by měl 
povzbudit ekonomickou 
činnost a investice v zemi, 
by měl nahradit zastaralou 
soustavu, jež má základy až 
ve starověku. 

V současnosti se daně 
vybírají na celostátní, regio-
nální i místní úrovni zvlášť, 
což značně snižuje efektivi-
tu současného způsobu vý-
běru. Během následujícího 
měsíce se k daňové reformě 
vyjádří také jednotlivé státy, 
daňový výbor posléze nasta-
ví výši daně a další podmín-
ky. K zavedení nové daně 
je rovněž potřeba změna 
současné ústavy. 

Do dnešní doby daňová 
soustava společnostem 
komplikovala působení 
především na celostátní 
úrovni, očekává se také, že 
by reforma měla usnadnit 
dopravu zboží mezi jednot-
livými částmi země. Nyní 
museli přepravci trávit na 
hranicích dlouhé hodiny 
vyplňováním potřebných 
formulářů a platbou daní. 

Reforma zavádějící 
jednotnou daň z přidané 
hodnoty by podle analytiků 
měla k osmiprocentnímu 
ročnímu růstu ekonomiky 
přidat další půlku druhého 
procenta. /mit/ více e15.cz



n Tesla vyrobila jen 
14 400 vozů, ač výroba 
měla dosáhnout 17 tisíc. 

Čistá ztráta amerického výrob-
ce elektromobilů Tesla Motors 
se ve druhém čtvrtletí pro-
hloubila na 293 milionů dolarů 
(zhruba sedm miliard korun) 
ze 184 milionů dolarů před 
rokem. Ohlášené výsledky 
byly hluboko pod očekáváním 
analytiků.  Nárůst prodeje to-
tiž nedokázal vykompenzovat 
rozsáhlé náklady na zvyšování 
produkce.

Celkové tržby společnosti ve 
čtvrtletí stouply o 33 procent 
na 1,27 miliardy dolarů. Firma 
nicméně již začátkem červen-
ce uvedla, že dodala zákazní-
kům jen zhruba  
14 400 vozů místo plánova-
ných 17 tisíc vozů. Údaje podle 

agentury Reuters signalizují, 
že automobilka se dál potýká 
s výrobními problémy a zřej-
mě nesplní celoroční plán.

Tesla by se ráda přeměnila 
ve velkoobjemového výrobce 
elektromobilů. Generální 
ředitel společnosti Elon Musk 
v květnu uvedl, že v roce  
2018 by měla produkce dosáh-
nout půl milionu vozů a v roce  
2020 by se měla přiblížit 
jednomu milionu. Někteří 
analytici však zpochybňují 
schopnost podniku uskutečnit 
hladký a rychlý přechod k vět-
šímu objemu výroby.

Automobilka si pro letošní 
rok stanovila za cíl dodat 
zákazníkům 80 tisíc až 90 tisíc 
vozů. V prvním pololetí však 
dodala pouze asi 29 tisíc vozů. 
Ve druhé polovině roku počítá 
s dodáním zhruba 50 tisíc 
vozů.

Tesla nyní vyrábí dva 
modely s elektrickým poho-
nem. Jsou to sedan Model 
S a sportovně-užitkový 
vůz Model X, který se začal 

prodávat loni v září. Koncem 
března firma představila 
nový elektromobil Model 3, 
jehož základní cena bude  
35 tisíc dolarů. /čtk/

tesla neplní plány, výsledky 
šokovaly analytiky
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adidas

Provozní zisk německého výrobce 
sportovního oblečení a obuvi se 
ve druhém čtvrtletí zvýšil  
o 77 procent na 414 milionů eur. 
Tržby se zvýšily o 13 procent 
na 4,4 miliardy eur. Vysoký 
růst o více než 30 procent 
zaznamenala firma v Severní 
Americe, Číně a v západní Evropě. 

toyota motor

Japonské automobilce Toyota 
Motor klesl v prvním fiskálním 
čtvrtletí čistý zisk o 14,5 procenta 
na 552,4 miliardy jenů  
(153,7 miliardy korun). Tržby za tři 
měsíce do konce června klesly 
o šest procent na 6,59 bilionu 
jenů (1,57 bilionu korun).

inG

Nizozemská finanční skupina 
ve druhém čtvrtletí zvýšila čistý 
zisk o 27 procent na 
 1,42 miliardy eur. Firma těží 
z přílivu zákazníků a z růstu 
objemu úvěrů. /čtk/

Výsledky

 www.e15.cz

ihned
v mobilu!

To podstatné
pro vás

Mobilní aplikace
E15 je dostupná na:

256502/24� inzerce

pomalá výroBa. Ředitel  Elon Musk v prohlášení uvedl, že 
problém s výrobou automobilu Model X se již úspěšně řeší.  
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| 8 | zahraničí

n Až 600 policistů mu-
selo do služby kvůli 
brutálnímu útoku. 

Devatenáctiletý muž ubodal 
ve středu večer v centru Lon-
dýna ženu a zranil nožem 
dalších pět lidí. Policie jej na 
místě zadržela, po ošetření 
v nemocnici ho zatkla a mla-
dík je nyní ve vazbě. 

Šéf londýnských policistů 
v poledne potvrdil dřívější 
vyjádření policie, že zásadní 
roli při útoku hrálo patrně 
mužovo duševní zdraví. 
Policie však dosud nevylou-
čila ani teroristický motiv. 
Starosta Londýna včera ráno  
vyzval obyvatele britské me-
tropole, aby zachovali klid, 
ale zároveň byli bdělí.

Policisty kdosi zavolal 
ve 22.33 místního času na 
Russellovo náměstí v cen-
tru Londýna, kde podle 
telefonátu muž útočil na lidi 
nožem. Policisté a záchra-
náři objevili na místě šest 
zraněných, z nichž jedna 
žena na následky těžkých 
zranění později zemřela. 
Policisté vzápětí podezřelé-
ho muže zadrželi s použitím 

paralyzéru. Oběti útoku bylo 
okolo 60 let, zraněny byly 
dvě další ženy a tři muži. 
Dva zranění zůstávají v ne-
mocnici a tři byli propuštěni, 
uvedla policie na Twitteru.

Cyklista, který okolo místa 
činu krátce poté projížděl, 
zpravodaji deníku The Daily 
Telegraph řekl, že útočníkem 
byl podle jiných svědků „bílý 
muž s oplácanou tváří“. On 
sám viděl, že žena okolo  
60 let měla na zádech něko-
lik bodných ran. Španělská 
rodina, která obětem pomá-
hala a která ho zastavila, aby 
zavolal policii, prý uvedla, že 
útočník nic nekřičel.

„Podle prvních zjištění je 
zásadním faktorem v tomto 
případě duševní zdraví a to 
je hlavní linie vyšetřování,“ 
řekl brzy ráno novinářům 
Mark Rowley z londýnské 
metropolitní policie. To 
později potvrdil i šéf tohoto 
útvaru Bernard Hogan-
Howe, podle nějž vyšetřová-
ní rychle pokračuje. Policie 
však zatím nevyloučila ani 
možnost teroristického úto-
ku a s vyšetřováním pomáhá 
oddělení vražd také protite-
roristické oddělení. Podle 

médií byly po incidentu ulice 
v okolí plné policistů, kteří 
se zjevně snažili předejít 
dalšímu útoku a pátrali po 
možném komplici muže.

Londýnská police ve 
středu oznámila, že nově 
povolává do služby  
600 ozbrojených příslušníků, 
aby chránila obyvatelstvo 
před teroristickými útoky. 
Opatření podle britských 
úřadů není spojeno s žádnou 
konkrétní hrozbou, o dalších 
možných útocích se ale 
spekuluje. 

Bývalý bojovník radi-
kální organizace Islámský 
stát Harry Sarfo, který se 
narodil v Německu a vyrostl 
v Británii, ve středu americ-
kému deníku The New York 
Times řekl, že IS plánuje 
útoky v Británii, Francii 
a v Německu. Sarfo přijel 
do Sýrie v roce 2015, kde mu 
prý maskovaní příslušníci IS 
sdělili, aby se spolu se svým 
německým kamarádem 
vrátili a spáchali útok v Ně-
mecku. Bývalý pošťák Sarfo 
opustil území ovládané IS po 
třech měsících kvůli bruta-
litě tamního života a nyní je 
v Německu ve vězení.

Londýnský útok 
nožem si vyžádal oběť

25
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Rakouský kancléř Christian 
Kern vyzval Evropskou unii, 
aby ukončila přístupová 
jednání s Tureckem. Učinit 
by tak podle něj měla i kvůli 
rozsáhlým čistkám v armá-
dě, státní správě a ve škol-
ství, které Ankara zahájila 
po červencovém zmařeném 
pokusu o vojenský převrat. 
Kancléřův požadavek pod-
pořili i ministři zahraničí 
a obrany alpské země. 

„Víme, že demokratické 
standardy Turecka zda-
leka nedostačují k tomu, 
abychom mohli jeho vstup 
(do EU) ospravedlnit,“ uvedl 
Kern v rozhovoru poskytnu-
tém stanici ORF. Kromě po-
litické situace je podle Kerna 
překážkou také hospodář-
ská situace země. „Považuji 
členství Turecka v horizontu 
let a možná i desetiletí za 
nemožné,“ dodal. Možnost, 

že by Turecko mohlo do EU 
přece jen vstoupit, je podle 
něj „už jen diplomatickou 
fikcí“. Kern by rád zařadil 
jednání o ukončení přístu-
pových jednání s Tureckem 
na program zářijového unij-
ního summitu v Bratislavě. 

Spolupráce s Ankarou 
by měla pokračovat, ale 
jinak než formou členství 
v bloku. „Potřebujeme 
alternativní koncept,“ řekl 
kancléř. Z reakce Turecka 
by si Brusel neměl dělat těž-
kou hlavu, neboť EU hraje 
v hospodářské oblasti prim 
a Ankara je na spolupráci 
s ní závislá. 

„Je znepokojivé, jak 
podobné je jeho vyjádře-
ní tomu, co hlásá krajní 
pravice,“ uvedl v reakci 
na Kernův výrok turecký 
ministr pro evropské záleži-
tosti Ömer Çelik. /čtk/

rakousko nechce 
turecko v EU

Několik zahraničních tu-
ristů utrpělo lehká zranění 
při raketovém útoku na 
západě Afghánistánu. 

Podle agentury AFP bylo 
ve skupině osm Britů, tři 
Američané a jeden Němec. 
Za útokem na vůz s cizinci 
stojí podle místních úřadů 
radikálové z hnutí Tálibán. 
„Pět zahraničních turistů 
a jejich řidič utrpěli zraně-
ní při napadení bojovníky 
Tálibánu,“ uvedl mluvčí 

afghánské armády. Celkem 
dvanáct turistů bylo na 
cestě z provincie Bámján 
do Herátu, který je znám 
řadou historických pamá-
tek.  Cestovali v konvoji 
pod ochranou afghánské-
ho vojska. Vojáci na útok 
odpověděli a několik členů 
Tálibánu zabili, uvedl 
mluvčí.

Hnutí Tálibán se k útoku 
na cizince zatím nepřihlá-
silo. /čtk/

turisté byli zraněni při 
útoku v afghánistánu
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VŠECHNY ZÁPASY  
1. fotbalové ligy pouze NA

•  Exkluzivně všechny 
přímé přenosy 

•  HD kvalita

•  K dispozici na všech 
zařízeních

POZOR!
předplať si zvýhodněné balíčky zápasů

Více na www.isport.cz/liga



Ačkoli olympiáda začne 
teprve za několik hodin, vy-
vstávají pochybnosti, zda se 
Rio k laťce předchozích or-
ganizátorů olympijských her 
vůbec přiblíží. Na sociálních 
sítích se množí fotografie od 
sportovců a novinářů, kteří 
už v Riu několik dní pobýva-
jí. Nevydlážděné chodníky, 
všudypřítomné stavební 
zábrany a pracující dělníci 
olympijskou atmosféru 
rozhodně nenavozují. „Vůbec 
se tu necítím jak na olympiá-
dě, je to takový odfláklý,“ 
řekl pro deník Blesk skifař 
Ondřej Synek. Nedostatečná 
slavnostní výzdoba je však to 
nejmenší, co v poslední době 
kolem her rezonovalo.

Komáři odradili  
tenisty i golfisty
Obrovským strašákem se pro 
sportovce i diváky stal virus 
zika, který se šíří komářím 
bodnutím a je hrozbou 
především pro těhotné 
ženy. A to přesto, že srpen 
není dobou, kdy by komáři 
vykazovali vysokou aktivitu, 

navíc je Rio od epicentra ná-
kazy na severovýchodě země 
daleko. Mnozí sportovci se 
však kvůli viru olympiády 
odmítají účastnit. Kromě 
českých tenistů Tomáše Ber-
dycha a Karolíny Plíškové 
do Ria nepojedou například 
ani jejich protivníci Simona 
Halepová nebo Milos Raonic.

Ziky se obávají rovněž 
golfisté, do Ria neodletí 
světová jednička Jason Day, 
účast odmítli také hráči Rory 
McIlroy, Marc Leishman 
nebo Vijay Singh. Rovněž 
pravidelný účastník Tour de 
France, americký cyklista 
Tejay van Garderen, nechce 
svou těhotnou manželku 
vystavit riziku a do města 
karnevalu nakonec nevyrazí. 

stopKa pro rusy
Do Ria by naopak nepochyb-
ně rádi jeli ruští sportovci, 
jejichž jména se objevila 
v souvislosti se skandálem 
ruské protidopingové agentu-
ry Rusada. Her se tak účastní 
jediná ruská atletka, dálkařka 
Klišinová, jež dlouhodobě 

žije ve Spojených státech, kde 
také podstupovala dopingové 
kontroly. Zákaz startu na 
olympiádě má ale třeba i Julia 
Stěpanovová, jež pomohla 
dopingový skandál rozkrýt. 
V minulosti se totiž v jejím 
biologickém pasu objevily 
nesrovnalosti, kvůli kterým 
půlkařce světová atletická 
federace start nepovolí. 
Ačkoli Mezinárodní olympij-
ský výbor nakonec nezakázal 
start všech ruských sportov-
ců a rozhodnutí ponechal 
na jednotlivých sportovních 
svazech, budou hry z domo-
va sledovat také čtyři ruské 
veslařské posádky, sedm 
plavců nebo tým 
vzpěračů.

pod olympijsKou 
vlajKou 
Novinkou letošní 
olympiády bude 
desetičlenný tým 
uprchlíků, který se 
představí pod olym-
pijskou vlajkou. Nechal ho 
zřídit prezident Mezinárod-
ního olympijského výboru 

Thomas Bach v souvislosti 
se současnou uprchlickou 
krizí. Skládat se bude ze 
sportovců původem z Jižní-
ho Súdánu, Etiopie, Konga 
a Sýrie. „Uvedením uprch-
lického týmu na olympiádě 
v Rio de Janeiru chceme 
všem uprchlíkům dát šanci 
a poskytnout jim domov 
mezi jedenácti tisíci spor-
tovci z 206 zemí v olympij-
ské vesnici,“ řekl Bach.

apartmán za 17 milionů
A ten ve čtvrti Barra da Tij-
uca sportovci určitě najdou. 
Komplex sestává celkem 

z 31 obytných budov, 
ve kterých je přes 

3600 bytů. Ty 
mají kapacitu 
téměř osmnáct 
tisíc lůžek. 
Na hlavní 

třídě areálu 
najdou sportovci 

kavárny, restau-
race i místa pro 

odpočinek. Po ukončení 
sportovního svátku budou 
byty volně k prodeji. Za 

700 tisíc dolarů (17 milio-
nů korun) si tak sportovní 
fanoušci budou moci koupit 
apartmán, v němž pobýval 
jejich sportovní idol. Areál 
se nachází deset minut od 
olympijského parku Barra, 
ke zbylým sportovištím se 
sportovci dostanou do půl 
hodiny autobusem.

Olympijský park Barra 
obsadil místo po zrušeném 
automobilovém okruhu 
Jacarepauga. Brazilci zde 
vybudovali devět sportovišť, 
z nichž se dvě mohou po 
ukončení her rozmontovat. 
Poté bude areál sloužit 
vrcholovým sportovcům, 
z haly Carioca 3 se stane 
sportovní škola. 

Dalšími centry olympiá-
dy budou pláž Copacabana 
a její přilehlé okolí, oblast 
Deodoro, kde se budou konat 
jezdecké, střelecké a některé 
cyklistické soutěže, a samo-
zřejmě stadion Maracanã. 
V něm kromě atletiky 
a fotbalu proběhne slav-
nostní zahájení a ukončení 
olympiády.

| 10 | olympijské hry 2016

Zápolení v riu začíná
n Hodinu po půlnoci středoevropského času začnou v brazilském Rio de Janeiru 
XXXi. letní olympijské hry. Ačkoli země, kterou těžce postihla nedávná finanční 
krize, ujišťuje svět, že olympiádu zvládne, otázkou zůstává, na jaké úrovni. 
Po bohatě financované olympiádě v Pekingu a perfektně zorganizovaném 
sportovním svátku v Londýně musí Rio překonat opravdu vysokou laťku.
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Česká nominace na letní 
olympijské hry čítá 105 spor-
tovců, nejméně v historii 
samostatné České republiky. 
Poprvé po 20 letech nebu-
de na letních hrách žádný 
český kolektivní sport. „Česká 
výprava má potenciál na 
desítku medailí jako v Londý-
ně,“ prohlásil Martin Doktor, 
dvojnásobný olympijský vítěz 
z Atlanty, jenž zastává pozici 
sportovního ředitele Českého 
olympijského výboru a záro-
veň je šéfem české mise Rio.

Mezi medailové naděje 
patří obhájci zlata z Londýna 
– oštěpařka Barbora Špotáko-
vá, která bude usilovat o třetí 

olympijský triumf. Dále ski-
fařka Miroslava Knapková-To-
pinková, jež se v Riu rozloučí 
s profesionální kariérou, mo-
derní pětibojař David Svoboda 
a Jaroslav Kulhavý, jenž v závo-
dě cross country na horských 
kolech nedávno skončil druhý 
na mistrovství světa.

A jaké jsou další české na-
děje? Zřejmě největší je atlet-
ka Zuzana Hejnová, mistryně 
světa v běhu na 400 metrů 
překážek, která doslova drtila 
světovou konkurenci. Kvůli 
zranění letos ale žádný velký 
závod neabsolvovala, vše 
podřídila přípravě na Rio. 
Kromě Hejnové mohou získat 

medaili i další atleti, napří-
klad oštěpaři.

Z her se většinou vracejí 
s medailí i vodní slalomáři, 
letos mají nejvyšší ambice 
Jiří Prskavec a Kateřina 
Kudějová, oba mistři světa ve 
svých disciplínách. Medailové 
ambice mají i střelci či judista 
Lukáš Krpálek. Až na místě 
se rozhodne, zda dostane 
divokou kartu do cyklistické 
časovky Martina Sáblíková.

Kromě týmových sportů 
nemá Česko zástupce ani v jez-
dectví, skocích do vody a sko-
cích na trampolíně, v taekwon-
du, moderní gymnastice, boxu, 
bikrosu a lukostřelbě.

Na olympiádě je nejméně 
českých sportovců v historii

Hodnota olympijských medai-
lí se opět zvýšila. V Riu budou 
čeští sportovci bojovat vedle 
medailí i o nejvyšší finanční 
odměnu v historii. „Za posled-
ních osm let se česká ekono-
mika kvůli inflaci a růstu cen 
změnila, zvýšení odměn by 
mělo tyto změny vyrovnat. 
Chceme odměnit medailisty 
nejen za jejich výkony, ale 
i za propagaci, kterou jejich 
úspěch přinese celé České re-
publice,“ řekl sportovní ředitel 
Českého olympijského výboru 
a šéf mise na OH v Riu Martin 
Doktor.

Za zlato náleží finanční 
odměna 1,75 milionu korun 
(dosud 1,5 milionu), za stříbro 
875 tisíc (750 tisíc) a za bronz 
525 tisíc (500 tisíc). Vyšší 
odměny jsou připraveny i pro 
týmy. Dvojice dostanou za 
zlato 2,35 milionu, za stříbro 
1,175 a bronz má hodnotu 
705 tisíc korun. Posádka 
čtyřkajaku by brala za 
zlato 3,5 milionu, za stříbro 
1,75 a za bronz 1,05 milionu 
korun.

Finanční odměny jsou 
připraveny i pro realizační 
tým medailistů. Do počtu pěti 
svěřenců je za zlato 600 tisíc, 
za stříbro 350 tisíc a za bronz 
250 tisíc korun.

Pro srovnání: sportovci Ně-
mecka mají za zlato přislíbeno 
v přepočtu 390 tisíc korun, 
Američané půl milionu. Mezi 
země s nejvyššími odměnami 
se řadí třeba Ázerbájdžán; 
tamní olympijský výbor vy-
platí zlatému sportovci prémii 
v přepočtu 10 milionů korun. 
Jsou však i výpravy – například 
Velká Británie – které nemají 
vypsané žádné prémie.

medailisté 
vydělají 
nejvíce 
v historii

Češi vybojovali na pěti •	
olympiádách 44 medailí.

Dosud nejmenší výprava České •	
republiky – 115 sportovců – 
byla v roce 1996 na letních 
hrách v Atlantě.

Nejvíce – 142 olympioniků – •	
reprezentovalo Česko v roce 
2004 v Aténách.

Nejlépe se Čechům dařilo •	
v Atlantě, přivezli 11 medailí.

Před čtyřmi roky v Londýně •	
vybojovali 10 medailí, z toho 
čtyři zlaté.

Češi  
a olympiády

Martina Peřinková  
a Michal Tomeš

Stranu připravili

BarBora špotáková  oštěpDaviD svoBoDa  pětiboj

miroslava kNapková–topiNková  skif jaroslav kulhavý  cyklistika

obhájci zlata z minulých her
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| 12 | názory a komentáře

Tvář dne 

 Přistoupení Turecka 
 k EU je dnes už jen 
diplomatickou fikcí,

řekl rakouský kancléř  
Christian Kern
str. 8
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Volby na  
druhý pohled
Nadcházející krajské volby 
na první pohled vypadají jako 
nejnudnější v dosavadní histo-
rii. Na druhý pohled už to tak 
hrozné není. Dnešní rozložení 
sil je takové, že kromě Prahy, 
Ústeckého a Libereckého kraje 
všude vládne ČSSD, nejčastěji 
v koalici s KSČM. Do hry však 
mezitím vstoupil nový prvek 
v podobě hnutí ANO. 

Už dnes se do úvah o příš-
tích krajských vládách zaplétá 
celostátní politika. Chronické 
vládní napětí mezi špičkami 
ČSSD a ANO výrazným způso-
bem změnilo strategii sociální 
demokracie. Její krajští šéfové 
už měsíce v zákulisí předjed-
návají krajské koalice všech 
proti babišovcům. Má to být 
předobraz toho, co by mohlo 
nastat i po volbách do Posla-
necké sněmovny v říjnu 2017.

Babišovo ANO o své izolo-
vanosti na politické scéně ví, 
proto hledá budoucí partnery 
hlavně mezi ostatními protest-
ními uskupeními a stranami- 
-nestranami typu okamurovců 
nebo Starostů a nezávislých. 
Babišovi stratégové mluví 
o tom, že za optimální pova-

žují volební výsledek, který by 
hypotetické dvojici ANO–
KSČM dal v kraji nadpoloviční 
většinu. Ne že by se babišovci 
chtěli hnedle hnát do regionál-
ních rad s komunisty. Nutně 
však potřebují vydírací poten-
ciál: Když s námi nepůjdete vy, 
uděláme to s komunisty.

Podle předběžných průzku-
mů by krajské volby mohly 
skončit mezi ČSSD a ANO 
patem – každý vyhraje v pěti 
krajích. To je ale spíše vedlejší. 
O tom zásadním, o obsazení 
funkcí hejtmana a radních, 
nakonec bude rozhodovat ne-
oficiální druhé kolo voleb – to 
vyjednávací. Tady už rozhod-
ne koaliční potenciál, tedy 
schopnost se domluvit. V tom 
ANO za ostatními zaostává.

Jediný, kdo se zatím usilov-
ně snaží vnést do krajských 
voleb sjednocující celostátní 
témata, je Andrej Babiš. Jeho 
kritika policejní reorganizace 
na 800 billboardech stejně 
jako hysterický pokřik kolem 
příchodu uprchlíků nazna-
čují, jak „anoisté“ chtějí vést 
kampaň. Komunální volby 
přede dvěma lety však nazna-
čily, že (kromě dvou tří největ-
ších měst) tam, kde není na 
kandidátce on sám, Babišovo 
charizma moc nefunguje.

ČSSD kontruje čistě regio-
nálními tématy, jako jsou 
školy, nemocnice, podpora 
místních iniciativ. Silným 
momentem v záloze by mohla 
být kritika způsobu výběru 
mýta v režii ministrů za ANO. 

Jeho důsledkem je to, že kami-
ony stále brázdí silnice druhé 
a třetí třídy.

Pravicová opozice ani po 
třech letech mimo vládu 
dvojici ČSSD–ANO neohrozí. 
TOP 09 zřejmě do většiny 
krajských zastupitelstev 
nepronikne, ODS hrozí totéž 
ve třech krajích (Ústecký, 
Moravskoslezský a Zlínský). 
Zato ve svých tradičních 
baštách, tedy Středočeském 
a v Plzeňském kraji, má 
slušnou šanci promluvit 
do složení rad. Komunisté 
sehrají svou obvyklou hru 
na to, kdo koho využije víc. 
Takže to nakonec přece jen 
budou trochu nudné volby.

Autor je komentátorem týdeníku Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka
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Schönbrunner bad
Vydáte-li se na prohlídku 
barokního zámku Schön-
brunn, kromě fotoaparátu 
si rozhodně vhoďte do tašky 
i plavky s ručníkem. Poblíž 
letní rezidence habsbur-
ských panovníků, kterou 
ročně navštíví přes tři a půl 
milionu lidí, je pod košatý-
mi stromy ukryt bazén. Od 
roku 1838 sloužil panovnické 
rodině a své první plavecké 
kurzy zde absolvoval i Fran-
tišek  Josef I. se svým brat-
rem Maxmiliánem. Na pře-
lomu století vznikla v areálu 
císařská plavecká škola a po 
ní převzala štafetu armá-
da, aby v bazénu zocelila 
fyzickou kondici rekrutů. 
Nakonec se štěstí usmá-
lo i na veřejnost, když od 
roku 1975 začala plovárnu 
s aristokratickým nádechem 
využívat. Od té doby patří 
dvě vodní plochy s terasami 
na opalování mezi stálice 
letní vídeňské sezony (čer-
ven až srpen), kde se můžete 
nořit do osvěžující vody až 
do desáté večer.

amalienbad
Přepadne-li vás v metropoli 
s 1,8 milionu obyvatel psí 
počasí, využijte krytý bazén 
v desáté vídeňské čtvrti 
(stanice metra Reumann-
platz). Lázně, jež vznikly 
podle návrhu architekta 
Karla Schmalhofera a Otto 
Nadela v letech 1923–1926, 
dostaly jméno podle sociál-
nědemokratické radní 
Amalie Polzerové. Po svém 
otevření Amalienbad počítal 
s návštěvností až tisíc tři sta 
plavců. Tím se nominoval 
mezi největší bazény v Ev-
ropě a na největší veřejnou 
plovárnu ve Vídni. Archi-
tektonický skvost ozdobily 
tribuny a pohyblivé skle-
něné střechy, jež otevřely 
výhled na blankytné nebe za 
pouhé tři minuty. Bohužel 
bombardování během druhé 
světové války unikátní pa-
mátku těžce poškodilo a její 
oprava proběhla jen v rámci 
dostupných financí. Přesto 
však historickou atmosfé-
ru při každém plaveckém 
tempu ucítíte v Amalienba-

n Jet do Vídně na sachr nebo do dómu svatého 
Štěpána je obvyklý návštěvnický cíl. Až budete 
znaveni nachozenými kilometry, běžte načer-
pat nové síly do tří nejkrásnějších koupacích 
lokalit. Můžete si zaplavat jako císař pán, 
návštěvník výstavy ve stylu art deco nebo jako 
nudista uprostřed Dunaje.

Pavla Apostolaki
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cestování

tři nejlepší  
plovárny  
ve Vídni

du dodnes. Celou budovu 
provází noblesa připomína-
jící římské lázně a elegantní 
interiéry ve stylu art deco 
povznesou vaše plavání na 
kulturní zážitek.

donauinSel
Jen sedm zastávek metra vás 
přenese z historického cent-
ra od dómu svatého Štěpána 
na dvacet jedna kilometrů 
dlouhý Dunajský ostrov. Jed-
na z největších příměstských 
rekreačních oblastí Evropy 
(70 hektarů luk, 180 hektarů 
lesa a necelé dva miliony 
stromů a keřů) vám poskytne 
blažený odpočinek po honbě 

za památkami. A to i včetně 
krytých zálivů a nudistic-
kých pláží. Celé území je 
rozděleno do dvanácti okrs-
ků, avšak díky přehledným 
informačním tabulím lehce 
trefíte do jednotlivých částí. 
Například do „Alte Donau“ 
(Starý Dunaj), kde si kromě 
koupání užijete i říční zába-
vu v podobě plachtění, ves-
lování a surfování. Milovníci 
sladkého nicnedělání budou 
nadšeni z půjčovny (restau-
race Schinakl) ekologických 
„plovoucích ostrovů“. S gau-
čem, stolkem, slunečníkem, 
případně i s dobrým jídlem 
rádi „ztroskotají“ uprostřed 

historie, umění a příroda. 
Amalienbad ve stylu art deco byla 
bohužel poničena za války, ale 
nejhezčí část byla zrenovována 
(nahoře). · V tomto bazénu udělal 
svá první tempa císař Franti-
šek Josef I. (dole vlevo). · Pod 
otevřeným nebem si zaplavete na 
21 kilometrů dlouhém Dunajském 
ostrově (dole vpravo).

rakouského toku. Vyznava-
či romantiky zase mohou 
nasednout na šlapadlo 
či elektromotorový člun 
a vydat se na vodní piknik za 
svitu měsíce. 
 Psáno pro časopis Lidé a Země
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n Televize Prima 
spustila první nový 
seriál sezony. Jetelín je 
nepovedeným poku-
sem o formát sitkomu, 
který tvůrci vůbec 
nepochopili.

Stanislav Šulc

Existence sitkomu v čes-
ké televizní tvorbě patří 
k tomu nejsmutnějšímu, co 
se v tuzemské polistopadové 
zábavě děje. Po zvěrstvech 
typu Nováci či Rudyho má 
každý rád novou výraz-
nou kapitolu této tragédie 
napsala televize Prima 
pokusem o sitkom nazva-
ným Jetelín. Pokusem zcela 
nepovedeným, navíc hrubě 
nezábavným.

Formát sitkomu má dva 
základní pilíře. Nejsou jimi 
umělý smích ani papun-
deklové kulisy, což tvůrci 
Jetelína zjevně za esenci 
žánru považují a nacpali 
sem toho přehršel. Naopak 
skutečný sitkom se neobe-

jde bez vnitřně bohatých 
postav a bez zcela strojové-
ho naplnění zákona 3 krát 
3. Tento zákon sitkomu 
hlásá, že každá epizoda 
musí mít tři dějové linky 
a každá z nich tři dějství (viz 
všechny díly prototypických 
sitkomů jako Show Jerryho 
Seinfelda nebo Přátelé). Kdo 
toto nepochopil, nedokáže 
sitkom napsat, což tvůrci 
Jetelína potvrzují kaž-
dou epizodou. 

Každý díl 
seriálu se točí 
kolem jediné 
výchozí si-
tuace, v níž 
se jednotlivé 
postavy 
tak nějak 
porochňají.  
Na dvacet mi-
nut to je žalostně 
málo, což tvůrci 
asi sami chápou a situaci 
„zachraňují“ pomalým 
tempem každé scénky 
a natahovanými dialogy, jež 
mají k zábavnosti a říznosti 
asi tak daleko jako pohřební 
promluva.

S tím ostatně souvisí 
i prázdnota charakterů. Čtveři-
ce hlavních hrdinů nežije žád-
ný život, ale naplňuje nějaké 
naivní představy o sitkomové 
postavě. Máme tu vědátor-
ského podivína, bodrého 
(a samozřejmě mírně silného) 
hospodského, dobráckého ma-
mánka a děvče, které všichni 
tři milují. Také vám okamžitě 
naskakuje třeskoprský kvar-

tet? Však obyvatelé Jetelí-
na Myšpulína, Bobíka, 

Pinďu a Fifinku 
evokují každým 

okamžikem, 
jen příhody 
Jetelínských 
jsou mnohem 
plošší než ty 

na 11 stránkách 
Čtyřlístku.
Ještě strašnější 

než samotná nefunk-
čnost a nezábavnost dílka 

pak jsou nenápadné vzkazy 
pro diváky, které tvůrci seriálu 
vysílají. V první epizodě se na-
příklad za vizi zářné budouc-
nosti předkládá stěhování do 
Irska, kde hrdinka počká, až 
„exne nějaká stará bohatá Irka 

a odkáže jí barák“. Jinde se 
zase sexuální atraktivita dívek 
označí za skvělý byznysmodel 
(pro tržby hospody nebo třeba 
pro zisk dobré známky). Bráni-
ce se nemůže zastavit nad tou 
třeskutou zábavou, koutky úst 
se trhají až k ušním boltcům, 
vskutku dokonale zábavné! 
Tradičně skvělý Richard Gen-
zer vše zachránit nedokáže.

Výlet do Jetelína je odpudi-
vý. Navíc se odehrává v nejhor-
ší možné době. Ve světě jsou 
sitkomy na ústupu a vyklízejí 
místo žánru autorského ko-
mediálního seriálu (Master of 
None nebo Inside Amy Schu-
mer). Proč sitkom křísí zrovna 
národ, který jej neumí, a navíc 
nechápe, je otázka za miliony.

Odpudivý výlet  
do Jetelína

Tipy

AMC • 23.50

Nebeská bráNa

Jedním z nejslavnějších 
filmů Hollywoodu se stal 
western Michaela Cimina. 
Předražený projekt s krisem 
kristoffersonem málem 
položil studio.
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Jetelín

(sitkom, Česká republika, každý díl 
trvá 20 minut)
Hrají: Jan Šťastný, richard Genzer, 
Jiří Hána, Jitka Ježková
Vysílá: Prima
Hodnocení: 10 %

Každý povedený  
sitkom musí  

respektovat zákon

3 krát 3,
který tvůrci Jetelína  

nejspíš  
ani neznají.

Jákl začne točit Žižku 
počátkem roku 2017
Režisér, producent a sce-
nárista Petr Jákl připravu-
je velkofilm Jan Žižka, kte-
rý údajně bude nejdražším 
projektem v historii české 
kinematografie. Autor 
hororu Ghoul a thrilleru 
Kajínek začne natáčet po-
čátkem roku 2017 v České 
republice s mezinárodním 
obsazením. 

Kniha nabízí staré 
pohledy na Lipno
Zmizelou podobu Vltavy 
a dávné šumavské přírody, 
měst či lidí před vznikem 
Lipenské přehrady ukazu-
je kniha Lipno krajina pod 
hladinou. Kniha nabízí 
280 historických snímků 
pocházejících z let 1872 až 
2015.

Mercury Award mohou 
vyhrát Radiohead i Bowie

V lednu zesnulý David 
Bowie (na snímku), kapela 
Radiohead nebo písničkář 
Michael Kiwanuka patří 
mezi kandidáty na letošní 
Mercury Award. Vítěz 
prestižní britské hudební 
ceny bude vyhlášen  
15. září. /čtk, sul/

Krátce

FiFinkA A Mišpulín verze 2016. Jitka Ježková a Jan Šťastný v hlavních rolích seriálu Jetelín, který vysílá televize Prima.
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n V roce 2006 byly americké 
jednotky přítomné v mnoha 
státech světa včetně Afghá-
nistánu. Prioritou však byl 
jednoznačně Irák.

Nechal jsem pušku volně viset přes 
ramena a šplhal vzhůru po hliní-
kovém žebříku, který při každém 
kroku nepříjemně škrábal o zeď 
budovy.

Kamarád z týmu, který vyrazil 
jako první, už dosáhl střechy a pře-
kulil se přes nízkou zídku. Následo-
val jsem ho jen o pár sekund pozdě-
ji a obtížený více než sedmadvaceti 
kilogramy, které připadaly na 
balistickou ochranu a další výstroj, 
se přehoupl přes okraj. Kamarádi 
pod námi pomalu zaujímali pozice 
u vstupních dveří našeho cíle.

Byli jsme „střešní tým“, což 
znamenalo, že jsme akci kryli shora. 
Měli jsme udeřit na úkryt jednoho 
z povstalců a náš tým měl jistit útok 
ze střechy. Kdyby se nám podařilo 
proniknout do domu odsud, proved-
li bychom útok na schodech sou-
běžně s pozemním týmem, který by 
postupoval odspoda, a teoreticky se 
nabízela šance, že bychom zlé hochy 
zadrželi někde uprostřed schodiště 
dříve, než by se zmohli na odpor.

Psal se rok 2006 a Irák patřil mezi 
nejvyšší priority. Armádní jednotka 
pověřená tímto úkolem utrpěla 
velké ztráty a potřebovala posily. 
Tehdy jsem byl poprvé se svou 
vlastní jednotkou v Afghánistánu. 
Nebyli jsme v zemi ani měsíc, když 
náš šestičlenný tým povolali do 
Iráku. Počítali jsme s tím, že bude-
me nasazeni jako celá jednotka, ale 
ihned po příjezdu nás rozdělili a po 
jednom přiřadili k různým týmům.

Po přistání ve vojenském sektoru 
mezinárodního letiště v Bagdádu 
jsme přejeli do takzvané Zelené 
zóny, zdí obehnané části iráckého 
hlavního města obsazené koa-
ličními silami. Prostředí mi bylo 
důvěrně známé z dob, kdy jsem 
v Iráku operoval se SEAL Team 
Five a ke konci jsme působili právě 
v Bagdádu. Tehdy jsme byli všichni 
nováčci s minimálními nebo vůbec 
žádnými bojovými zkušenostmi. 
Tentokrát to bylo jiné. Ve vzduchu 
byla cítit energie, sebejistota, která 
díky našim společným bojovým 
zkušenostem prostupovala všemi 
ozbrojenými složkami.

Ještě stále jsem patřil v týmu 
k služebně nejmladším a ještě ni-
kdy jsem nespolupracoval s pozem-
ním vojskem, pochopitelně jsem ale 

Konečně ostrá akce
Co číst?

Vážení čtenáři, v průběhu 
prázdninových měsíců vám 
nabídneme úryvky z několika knih. 
každý týden se jeden letošní titul 
představí pěti ukázkami.

Tento týden představujeme novou 
knihu amerického vojáka Marka Owena 
nejsem hrdina.

knihu v tradiční či elektronické podobě 
můžete objednat na bux.cz.

věděl o rivalitě, která mezi oběma 
složkami ozbrojených sil panovala. 
Armáda a námořnictvo spolu sou-
peřily od nepaměti, možná právě 
proto, že každá z těchto sil toužila 
být tou nejlepší. Soutěžily spolu 
ve střelbě a poměřovaly se i ve vý-
cviku. Při svém nasazení u armády 
jsem tedy očekával, že něco z toho-
to napětí okusím, ale k ničemu ta-
kovému nedošlo. Všechny tradiční 
půtky ohledně toho, která jednotka 
je lepší, s počátkem války vybledly. 
Stal se z nás jeden tým. Oddíl, k ně-
muž jsem byl přidělen, mě okamži-
tě vtáhl dovnitř a já s ním splynul. 
Nikdo už neřešil, kdo střílí lépe, 
protože jsme bojovali bok po boku 
proti společnému nepříteli.

Po příletu na mě v operačním 
centru čekal Jon, můj nový veli-
tel týmu, a odvedl mě na ubikaci. 
Provedl mě zázemím, ukázal 
pokoj, jídelnu i tělocvičnu a před-
stavil ostatním členům týmu. Byli 
to kluci z podobného těsta jako 
moji kamarádi ze SEAL. Používali 
stejnou výstroj, taktiku i strukturu 
velení. Oni byli armáda, my námoř-
nictvo a panovaly mezi námi určité 
kulturní odlišnosti, ale v jádru byli 
ti kluci stejní jako my.

Jon mě přivítal a zasvětil do 
všech plánů. Nikdy jsem ani na 
chvíli nepocítil, že bych stál mimo 
tým, ale ještě víc jsem si cenil toho, 
že Jon a ostatní byli vždy otevření 
mým názorům.

Několik týdnů po mém příchodu 
jsme plánovali misi. Náš tým měl 
slanit na střechu cíle z malého 
vrtulníku MH-6 Little Bird a vyčis-
tit objekt odshora. Jon sestavoval 
seznam kluků, kteří se měli mise 
zúčastnit.

„Místa je tentokrát málo, hoši,“ 
řekl Jon.

Hrál si s čísly, aby měl jistotu, že 
nepřekročí hmotnostní limit. Byl 
jsem si jistý, že se na seznam ne-
dostanu. Patřil jsem mezi nováčky 
a navíc k SEAL. Po ukončení pláno-
vání ostatní z mého týmu opustili 
operační centrum. Popadl jsem 
svůj poznámkový blok a vyrazil ke 
dveřím.

„Hej,“ zavolal za mnou Jon. 
„Dneska večer jdeš do akce.“

Později jsem viděl Jona mluvit 
s jiným novým klukem v týmu. Do 
této akce vybrán nebyl, ale při další 
příležitosti, kdy bylo potřeba hlídat 
hmotnostní limit, jsem zůstal na 
zemi já. Jon si hodně zakládal na 
tom, aby bojové příležitosti dělil 
mezi oba své nováčky spravedlivě. 
Ano, ještě pořád jsem platil ve své 
jednotce i v armádním týmu za 
nováčka, ale bylo milé vědět, že mě 
Jon vnímá jako plnohodnotného 
člena své jednotky.

https://www.bux.cz/knihy/185493-nejsem-hrdina-zivot-a-prace-clena-tymu-seal.html
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ArChitEKturA

Může být architektura 
sexy?

V pátek 5. srpna začíná 
v Galerii Jaroslava Fragnera 
výstava s názvem „Prostory 
touhy“, která chce na příběhu 
architektury 20. století 
ukázat, jak různé sexuality 
a genderové role utvářely ar-
chitekturu, prostor a proces 
architektonické tvorby, a jak 
naopak architektura a urba-
nismus ovlivňují genderové 
stereotypy v naší společnosti.

spOrt

Lom bude svědkem 
adrenalinových skoků

Letošní sedmnáctý ročník 
otevřeného mistrovství 
České republiky v high di-
vingu, tedy skocích do vody 
v otevřené přírodě, proběhne 
v prostředí žulového lomu 
v Hřiměždicích u Příbrami 
od 5. do 6. srpna. Skákat se 
bude z platformy 12 a 16 me-
trů nad vodní hladinou. High 
Jump 2016 má i bohatý do-
provodný kulturní program.

gAstrO

Pestrý svět okurek se 
představí ve Znojmě

Znojemské Slavnosti okurek 
nabídnou řemeslný jarmark, 
trhy se zeleninou, a přede-
vším okurkové speciality. 
V rámci gastro show se bude 
soutěžit o nejlepší okurkové 
recepty a těšit se můžete 
i na bohatý hudební do-
provodný program, dětská 
představení a také tematic-
ké soutěže. Akce se koná od 
5. do 6. srpna.

pAmátKy

Monastýrování nabízí 
noční prohlídky klášterů

Ve třech klášterech se po dvě 
noci (5. a 6. srpna od 19 do 
24 hodin) konají prohlídky 
jejich vybraných částí. Tři 
největší kláštery západních 
Čech – Kladruby, Teplá 
a Plasy – si prohlédnete bez 
průvodce. Pro návštěvníky 
je v každém klášteře 
uschovaná tajenka, která po 
rozluštění umožní vstup do 
dalšího z klášterů zdarma.

fEstivAl

Festival České hrady míří 
do Rožmberku

Putovní festival České hrady 
se o tomto víkendu zastaví 
v jižních Čechách. První 
srpnové zastavení navštíví Ro-
žmberk nad Vltavou. Během 
pátku a soboty zde vystoupí 
známé hudební skupiny jako 
například Kabát, Pražský vý-
běr, Visací zámek či Vypsaná 
fixa. Návštěvníci festivalu si 
mohou zdarma prohlédnout 
rožmberský hrad. /mas/

Fo
to

 re
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rAbíNův 
pOhřEb. 
Ortodoxní židé se 
v Jeruzalémě shro-
máždili na pohřbu 
rabína Moše Morde-
chaje Chadaše, který 
byl ředitelem semi-
náře Or Alhanan. 
K mužům hlásícím 
se k ortodoxní ži-
dovské víře tradičně 
patří černé oblečení 
a klobouky. Způsob 
oblékání vychází 
z oblečení výcho-
doevropských Židů 
ze 16. a 17. století, 
přičemž není zcela 
uniformní a často se 
liší podle příslušnos-
ti k určité sektě či 
skupině.
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